



JAMMERBUGT KOMMUNE

Referat

**Grundvandsråd – Jammerbugt Kommune
Tirsdag den 9. september kl. 15.30**

**Vi mødes ved Biersted Aktivitetshus,
Teglværksvej 28, 9440 Aabybro**

Dagsorden:

1.	Godkendelse af dagsorden	4
2.	Godkendelse af og opfølgning på referat fra mødet den 4. februar 2025 og det fælles vandværksmøde den 3. april	4
3.	Orientering om Kursus i Takster og Takstgodkendelse	4
4.	Fond/kasse til grundvandsikring v/Biersted Vandværk	4
5.	Udbud på gennemskylning og lænsning af brandhaner	4
6.	Kontaktudvalg, Vandråd og Grundvandsråd	4
7.	Beredskabsplan for Jammerbugt Forsyning A/S v/Vandrådet.	4
8.	Energi Rendbæk Øst v/Frank Trolle	4
9.	Fælles Vandværksmøde 2026	5
10.	Nyt fra kommunen og rådets medlemmer	5
11.	Møder i 2025	5
12.	Eventuelt	5

Til stede:	Torben Christensen, Vandrådet		Claus Rom, Teknik- og Miljøudvalg
	Ib Madsen, Vandrådet		Frank Trolle, Teknik- og Miljøudvalg
	Jan Lund, Vandrådet		Gitte Clausen, Plan og Miljøchef
	Lauge Grønhøj, Vandrådet		Charlotte Heldorf Rønn, Afdelingsleder
	Palle Nielsen, Danske Vandværker		Mariane Eduardsen, Sagsbehandler
	Bjarke Lauersen, Agillix		Christian Gøthgen Madsen, Sagsbehandler

Deltog ikke:	Flemming Frost, Vandrådet, Jan Andersen, Danske Vandværker
--------------	--

Dagsorden

1. Godkendelse af dagsorden

Referat:

Godkendt

2. Godkendelse af og opfølgning på referat fra mødet den 4. februar 2025 og det fælles vandværksmøde den 3. april

Referat:

Positiv respons fra Brovst Vandværk, Fjerritslev Vandværk og Klim Vandværk.

Positive tilbagemeldinger generelt, vi fortsætter i samme spor, tidspunktet omkring slut marts/start april passer også fint.

3. Orientering om Kursus i Takster og Takstgodkendelse

Jammerbugt Kommune og Vandværker i kommunen afholder fælles kursus den 28. oktober 2025.

Referat:

Kommunen kan måske ikke konkurrere med prisen for danske vandværkers eget kursus.

Kommunen skriver ud til vandværkerne for at høre hvor mange vandværkerne stiller med, så vi kan få et overblik over om det kan svare sig at afholde det.

Palle oplyser at der er mulighed for at vi kan ansøge Danske Vandværker om et økonomisk tilskud til afholdelse af Kurset.

Kurset kan med dette indskud sandsynligvis godt afholdes.

Kommunen arbejder videre med at finde et lokale (evt. Brovst), når der er dannet et overblik over antal deltagere.

4. Fond/kasse til grundvandsikring v/Biersted Vandværk

Biersted Vandværk v/Frank Trolle ønsker en drøftelse af etablering af en fond/kasse med bidrag fra alle vandværker til jordopkøb for grundvandsikring ved det enkelte vandværk.

Referat:

Mogens Sparre foreslog på fælles vandværksmøde at lave en fond (evt. med betaling pr. m³) for at sikre grundvandet på tværs af kommunen.

Der vil være noget administrativt arbejde i det. Hvem skal gøre hvad? Hvordan forholder man sig til at nogle allerede har stiftet gæld ift. jordkøb. Aalborg forsyning har lavet noget lignende.

Det kunne tages på til det fælles vandværksmøde. Vi kunne overveje at bede Mogens eller en anden om at fortælle om det (evt. kunne han lave et motiveret skriv).

Det aftaltes at vi tager det på som et punkt på næste fælles vandværksmøde så der dannes et overblik over antal interesserede.

5. Udbud på gennemskylning og læsning af brandhaner

Grundvandsafdelingen orienterer om den igangværende proces.

Referat:

Grundvandsafdelingen laver et udbud i indeværende uge.

Overvej at lave et udbud for øst og et udbud fra vest.

Inkluder i udbuddet at vi forbeholder retten til at forkaste tilbuddet.

6. Kontaktudvalg, Vandråd og Grundvandsråd

Sammensætning og valg af medlemmer i grundvandsrådet.

Vedtægter og forretningsorden til udvalgene – er det tid til en revision?

Referat:

Gl. Pandrup Kommune har nedlagt kontaktudvalget.

Kommunen lægger op til at kontaktudvalget kommer op at stå igen. Især fordi dette er en forudsætning for at blive repræsenteret i vandrådet og grundvandsrådet.

Lauge spørger om input til hvordan de andre gør. Torben fortæller at alle vandværker ikke nødvendigvis er med i kontaktudvalget. Vedtægter og forretningsordener skal muligvis skrives om.

I gl. Fjerritslev Kommune har de planer om at lave vedtægterne om, så de passer til gruppens funktion (mere som en ERFA-gruppe). Man kunne evt. se på om kommunen fortsat skal deles i 4 (alternativt kunne man dele i 2).

Forvaltningen præsenterer på næste møde et forslag til proces, der beskriver hvem og hvordan der skal involveres hen imod udarbejdelsen af en ny forretningsorden for grundvandsrådet.

7. Beredskabsplan for Jammerbugt Forsyning A/S v/Vandrådet.

Genoptagelse af punkt 5 fra Grundvandsrådsmøde afholdt den 10/9 2024 og punkt 2 på mødet afholdt den 3/12 2024.

Referat:

Implementeringen af NIS2 er i gang og deres beredskabsplan er på vej. Derudover har forsyningen lavet en opgørelse af udledningmængder fra nødoverløb. Der er fortsat et ønske om at forsyningen får nødgeneratorer på rensningsanlæg og pumpestationer.

Der ønskes en god dialog med forsyningen vedrørende muligheder for at sætte nødgengeneratorer på pumpestationer og rensningsanlæg. Der ønskes fortsat et møde med forsyningen i vandrådet (Jan og Torben vil stå for det).

8. Energi Rendbæk Øst v/Frank Trolle

Frank Trolle, Kommunalbestyrelsesmedlem ønsker at Grundvandsrådet giver en udtalelse.

Referat:

Energi-ø er i høring, og Frank har modtaget henvendelser om hvorvidt grundvandsrådet vil afgive et høringssvar. Der har været bekymring om PFAS, nikkel og krom bl.a.

Det foreslås at hvis der er nogen der skal give en udtalelse, så er det nærmere vandrådet. Alle planer og konkrete projekter er desuden indeholdt i miljøvurderingsloven, hvor der tages stilling til miljømæssige spørgsmål, herunder grundvand.

9. Fælles Vandværksmøde 2026

Hvor, hvornår og forslag til punkter til dagsorden

Referat:

Vi efterspørger punkter på december mødet og vi finder et lokale i slut marts/april.

Vi prøver at finde et nyt sted at være fra gang til gang.

10. Nyt fra kommunen og rådets medlemmer

- Kommuneplan – Der kan indsendes bemærkninger inden den 22/9/2025
- Den Grønne Trepert

Referat:

Forvaltningen er tæt på at have omlægningsplanen klar. Polygoner er tegnet på baggrund af en række lodsejermøder, der er gået godt.

Disse områder skal politisk godkendes inden årets udgang.

Planen er et "first take" på nogle områder. Det skal senere videre undersøges om de enkelte projekter kan lade sig gøre.

Projekter kan stadig gå ud og nye projekter kan fortsat komme ind. Det er fortsat forvaltningens ambition at fokusere på områder med positive lodsejertilkendegivelser.

Ift. den grønne trepart er der ikke så meget der sker vedrørende skovrejsning på indvindingsområder. Dels er der for få penge i det, dels er der ikke nogen strenge krav om at finde skovarealer endnu.

Næste år bliver der kigget på områder med skovrejsning uønsket i forbindelse med revision af kommuneplan.

Nye BNBO er blevet udsendt, så de frivillige aftaler kan begynde at blive lavet.

11. Møder i 2025

Næste møde er tirsdag den 2. december 2025. Grundvandsafdelingen foreslår, at mødet afholdes i administrationsbygningen på Lundbakvej 5, 9490 Pandrup.

Møde i 2026

Tirsdag den 3. februar 2026, tirsdag den 9. juni 2026, Tirsdag den 8. september 2026, Tirsdag den 1. december 2026

Referat:

Vi siger pænt farvel til hinanden, med en slags julefrokost, da valgperioden nu er ovre.

12. Eventuelt

Referat:

Palle fra Danske Vandværker indbyder grundvandsrådet til Danske Vandværkers Region Nords årsmøde i Farsø.

Punkt til næste gang: mht. lavbundsjord i mosen, Torben vil have et punkt vedrørende lat-tergas i mosen og om det kan påvirke vandet til vandværket. Det blev efterspurgt, at en person med viden om projektet skulle komme og fortælle om projektet, herunder om det kan have konsekvenser for grundvandet.